
הזכות שלו
עד סוף

כ� הדורות

"ההתקשרות לרבי הייתה עיקר חייו" 
| 20 שנה לפטירתו של נאמן בית רבי 
הגה"ח הרב שניאור זלמן גוראריה ע"ה

החסיד שזכה בילדותו לקירובים מכ"ק אדמו"ר הרש"ב וכ"ק 
אדמו"ר הריי"ץ ועיקר חייו היה ההתקשרות הגדולה לכ"ק 

אדמו"ר נשיא דורנו | במלאות 20 שנה לפטירתו של הגה"ח 
הרב שניאור זלמן גוראריה ע"ה, מתארים בני משפחתו את 
דמותו של החסיד הדגול; מספרים על הנהגתו המיוחדת 
לקראת ראש השנה; מגוללים את מסכת ההתקשרות 

המופלאה והיחס המיוחד של הרבי; חושפים את ה'יחידויות', 
את הברכות החשאיות, וגם את ה'מופתים' הגלויים

| הרב משה מרינובסקי |
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ידוע, חסידים נוהגים שלא לטעום שום 
דבר מאכל לפני ההליכה ל'אוהל' הרבי. 
כמובן מאליו, הגה"ח הרב ר' שניאור 
זלמן גוראריה ע"ה הקפיד על כך. והוא 
הקפיד על כך הקפדה יתרה, גם משום 
שבהזדמנות מסוימת שמע את הרבי 
בעצמו מתבטא – 'רחמנות על אלה 

שהולכים לאוהל בבטן מלאה'.
ואולם, לגביו היה הדבר כרוך בקושי 
רב. שכן, מאז היותו כבן חמישים היה חולה לב ונאלץ ליטול 
תרופות שונות שאותן אין ליטול על קיבה ריקה. הקושי היה 
גדול במיוחד בערב ראש השנה, שכן בגלל עבודת היום – 
הסליחות, התפילה והתרת נדרים במחיצת הרבי, מסירת הפ"נ 

לידיו הקדושות של הרבי וכן הלאה – ההליכה לאוהל נעשתה 
בשעת צהריים לא מוקדמת, וגם בחזרה מהאוהל בקושי הייתה 
שהות לטעום משהו, שכן כניסת החג מתקרבת ויש למהר לאמירת 

תהילים מבעוד מועד.
הקושי גבר מאחר שבתפילת ערבית של ליל ראש השנה היה 
הרב גוראריה מאריך, כדרכם של חסידים אנשי מעלה, וסעודת 
בשעה  מתחילה  הייתה  הלילה 
מאוחרת. גם בשני ימי ראש השנה 
לא עלה בדעתו לטעום דבר מה לפני 
התקיעות, כך שלמעשה ברוב שעות 
רצופים,  ימים  היום של שלושה 
ערב ראש השנה ושני ימי החג, היה 

כמעט בצום.
הגיעו דברים לידי כך שבאחת 
הייתה  התקיעות  לפני  השנים 
הרגשתו רעה כל כך, שאנשי 'הצלה' 
כבר חששו  אליו  לגשת  שמיהרו 
שאולי פסק הדופק, חלילה. בחסדי 
ה' התעורר מעלפונו וכוחותיו שבו 
אליו, אבל לקראת ראש השנה הבא דאגו מאוד בני משפחתו איך 
יעבור שוב את שלושת הימים הללו, לאחר שלמעשה גם בימים 

רגילים, עקב היותו חולה לב, כל חייו הם ניסי ניסים.
הדאגה הזו הניעה את בתו, מרת א' שטרנברג, תיבדל לחיים 
ארוכים, לכתוב לרבי בימים הסמוכים לראש השנה, כי עקב 
האירוע הרפואי שחווה בראש השנה הקודם, הם חוששים מה 

יהיה השנה.
זה היה שלושה ימים לפני ראש השנה. ותשובת הרבי לא איחרה 
לבוא – לפנות לרב שייתן בכתב פסק הלכה כיצד הרב גוראריה 

צריך לנהוג, ולמסור לרבי העתק מפסק ההלכה הכתוב.
הגב' שטרנברג פנתה אל המרא דאתרא של שכונת קראון הייטס 
באותם ימים, הגה"ח הרב זלמן שמעון דבורקין ע"ה. הרב דבורקין 
טלפן מייד לרופאו של הרב גוראריה וביקש לשמוע ממנו את חוות 

דעתו מה הרב גוראריה צריך לאכול בשלושת 
הימים הבאים, בהתחשב בעובדה שהוא חולה לב וחייב ליטול 
תרופות. הרופא פירט מה המזון המינימלי הנדרש, שפחות מזה 

עלול לסכן את הפציינט.
הרב דבורקין העלה את הוראות הרופא על הכתב כפסק הלכה 
שבו נאמר שחובה עליו לאכול בבוקר, הן בערב ראש השנה לפני 
ההליכה לאוהל הן בימי החג לפני התקיעות. הגב' שטרנברג מסרה 
עותק אחד לרבי, על ידי המזכירות, ועותק נוסף הניחה על שולחן 

העבודה של אביה.
לא חלף זמן רב והרב גוראריה קיבל שיחת טלפון מהרב חדקוב; 
זה אמר לו כי הרבי מבקש לדעת אם יקיים את הוראת הרב. הרב 
גוראריה, שכלל לא ידע כי בתו כתבה על כך לרבי ואת מענה 
הרבי והוראות הרב, היה מופתע לחלוטין, אלא שבתוך כך ראה 
את פסק ההלכה של הרב דבורקין המונח על שולחנו, תפס מייד 
את העניין וענה שכמובן יציית להוראות הרב. כך נהג בפועל בערב 
ראש השנה ובשני ימי ראש השנה בשנה ההיא, וכן בשנים הבאות.

n

את הסיפור הזה סיפרה הגב' שטרנברג השבוע, ערב מלאת 
עשרים שנה לפטירתו של אביה הרב החסיד הדגול ע"ה, בראש 

השנה תשס"ד.
"כזה היה אבא", היא אומרת, "כל מנהג חסידי, במיוחד כזה 
ששמע על חשיבותו מהרבי בעצמו, היה בעיניו קודש קודשים, 
והוא מצידו שמר והקפיד על כך בלי להתחשב בשום מחיר, אף 
אם הדבר סיכן את בריאותו הרופפת. כי מילה של הרבי היא תמיד 
בכל התוקף. בד בבד, ברגע שהרבי הורה לו לנהוג בצורה מסוימת, 
ובמקרה זה כן לאכול לפני ההליכה ל'אוהל' ולפני התקיעות, ביטל 

מייד את רצונו וציית.
"זה היה קו בולט ומאפיין באישיותו – דבר ששמע מהרבי 
הריי"צ או מהרבי, עומד מעל הכול ולפני הכול, ובשום מצב לא 
יעלה על הדעת לוותר חס ושלום על קיום הוראה של הרביים. 
כך דרש מבני ביתו ומכל סביבתו, ועל זה גידל וחינך את ילדיו 

ואת נכדיו".

פרסום מבצע נש"ק
את שיחתה עם 'כפר חב"ד' לרגל היארצייט העשרים של אביה ביקשה 
הגב' שטרנברג לפתוח בנושא 'מבצע נש"ק' – המבצע של הרבי לפעול 
שכל אישה, וגם כל בת החל מגיל רך ביותר, תדליק נרות שבת ויום טוב. 
מבצע שהרבי הכריז עליו בחודש אלול תשל"ד ובימים אלה נכנס לשנת 

החמישים שלו.
"אבא ע"ה עסק בהרבה מענייניו הק' של הרבי, כידוע ומפורסם, והיה לו 

קשר מיוחד, מעורבות רבה ו'קאך' מיוחד, ב'מבצע נש"ק'.
"הרקע לדברים הוא שכאשר הכריז הרבי על המבצע ושמעתי את השיחות, 
כמו כולם, סברתי לתומי שכנראה גם המבצע הזה, כמו המבצעים שעליהם 
הכריז הרבי קודם לכן, יתנהל על ידי צא"ח. למעשה, אחרי שתי הפעמים 
הראשונות שבהן דיבר הרבי על המבצע החדש, בחודש אלול של שנת 
תשל"ד, טלפן אליי הרב חדקוב ואמר לי כי מאחר שאני משמשת בתפקיד 
ה'פרזידנט' של נשי חב"ד )תפקיד שכל שנה אחת מנשי חב"ד בניו יורק 
מילאה אותו(, עליי להכין פרסום לציבור מתוך השיחות של הרבי בנושא.

"לא היה לי ניסיון בדברים מסוג זה ונאמר לי להביא את מה שהיה כתוב 
מדברי הרבי לסופר ר' ניסן גורדון ע"ה, שהיה מומחה גדול לכתיבה באידיש, 

והוא אכן הכין כתבה יפה מאוד, וזו התפרסמה בעיתונות. זה היה הדבר 
הראשון שעשיתי ב'מבצע נש"ק'. וכשהודו לי על כך, אמרתי בכנות שבעצם 

לא עשיתי דבר והתודה שייכת לר' ניסן גורדון.
"אבל התברר שזו הייתה התחלה של פעילות נרחבת. הדבר הבא היה 
כאשר הכריז הרבי שכל מי שתקבל עליה להדליק נרות שבת קודש, תקבל 
ממנו שתי מטבעות. בעקבות הפעולה האמורה של הפרסום הראשון 
בעיתונות, פנו אליי ממזכירות הרבי בבקשה שאדאג לחלוקת המטבעות 
מהרבי. ואכן, החלוקה התקיימה בביתנו, וזה היה אירוע מיוחד ובלתי נשכח: 
המוני בנות שהתחילו להדליק נרות שבת בעקבות המבצע של הרבי, באו 

לקבל את המטבעות.
"לעניין זה של חלוקת המטבעות היה המשך מעניין, שגם הוא קשור 

לימים אלה של ראש השנה ויום הכיפורים.
"כידוע, הרבי חילק לעקאח )עוגת דבש( בערב יום הכיפורים. בשונה 
מחלוקת הדולרים או הספרים והקונטרסים שהייתה לאנשים נשים וטף, 
חלוקת הלעקאח, כמו מסירת הפ"נים לפני ראש השנה, הייתה לגברים 

"עוד לפני ההלוויה, הודה 
לו הרבי על כך, ובין הדברים 
התבטא ואמר שהזכות שלו, 

בהיותו המטפל העיקרי בענייני 
הרפואה של הרבנית, די בה 

לו ולבניו ולנכדיו עד סוף כל 
הדורות..."
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בלבד. כאן הייתה לי זכות נדירה. ככל הידוע לי, 
האישה היחידה שקבלה לעקאח מהרבי בערב יום 
הכיפורים הייתה דודתי, אחות אבי, הרבנית קרסיק. 
ואולם, בגלל מעשה שהיה, החל משנת תשכ"ב, גם 
אני קיבלתי לעקאח מהרבי בערב יום כיפור )זה 
היה לאחר שבאותם ימים שלח אותי הרבי לשליחות 
לצרפת, וכאשר ביקש אבי לעקאח בשבילי, אמר 
הרבי 'שהיא תבוא בעצמה', מעין הבעת תודה על 

השליחות, ומאז נמשך הדבר בשנים הבאות(.
"גם בערב יום כיפור של אותה שנה, תשל"ה, 
בתקופה הראשונה של מבצע נש"ק, באתי לקבל את 
הלעקאח, כמדי שנה. והנה הרבי שואל אותי: 'עדיין 

נשארו מטבעות?'
"מרוב התרגשות, ברגע הראשון לא קלטתי מה 
הרבי שואל. חשבתי והתכוננתי לקבל את הלעקאח 
והברכה לשנה טובה ומתוקה, ולפתע הרבי מדבר 
על מטבעות. אלא שבעלי שנכח במקום מיהר 
להסביר לי שהרבי שואל אם נשארו מהמטבעות 
שנתן הרבי עבור הבנות שמתחילות להדליק נרות. 
עניתי שנשארו מעט מטבעות והרבי הוציא מהכיס 
כמה חפיסות מטבעות של עשרה סנט )דיימ'ס( ונתן 
לי אותן. לאחר מכן הוציא עוד כמה חפיסות כאלה 

ונתן  השני  מהכיס 
אותן לבעלי, ואמר – 
'שלא יהיו בנות שמתחילות להדליק ולא מקבלות'.

"אם חשבתי שבזה הסתיים החלק שלי במבצע, 
אחרי החגים התקשר אליי הרב גרונר ואמר לי שהרבי 
התבטא – 'לא שמעתי שעושים במבצע הדלקת 
נרות' )אגב, המבצע נקרא 'מבצע נש"ק' רק מחג 

הפסח אותה שנה(.
"לא ידעתי מה לומר ועניתי רק שנתתי למישהו 
את השיחות של הרבי ואת הכתבה והפרסום שהכין 
ר' ניסן גורדון, והלה אמור לפרסם זאת הלאה. 
'אם כן, תכתבי לרבי על זה', אמר לי הרב גרונר. 
חשבתי שכנראה הרבי מצפה לפעילות בהיקף רחב 
והתביישתי לכתוב שזה מה שעשיתי, אבל הרב גרונר 
המשיך לבקש דו"ח, וכשאותו שבוע עמד להסתיים 
והגיע יום שישי, הרב גרונר טלפן שוב והפציר בי 
לכתוב דו"ח על מה שנעשה בינתיים )אני זוכרת 
שהוא אמר 'רחמנות על הרבי, שמחכה לדו"ח הזה 
כבר כמה ימים'(. כעת לא נותרה לי ברירה וכתבתי 
דו"ח על מה שידעתי שעשו מאז ההכרזה על המבצע.
"קיבלתי מייד מענה מעודד במיוחד. הרבי כתב: 
ת"ח על הבשורות טובות על הדלקת הנרות שנתקבל 

כמה רגעים לפני זמן הדלקת הנרות.
"מאז הפך הדבר לסדר קבוע. מדי יום שישי נמסר 

לרבי דו"ח על הפעילות באותו שבוע, וזה עצמו גרם 
לנו להשתדל לעשות עוד ועוד פעולות כדי שהדו"ח 

השבועי יכלול בשורות טובות רבות ככל האפשר.
"בעלי שיחיה וכל בני הבית עזרו והשתתפו בכל 
הפעילות בחיות, וכשהוחלט לייצר ולהפיץ כמות 
גדולה של פמוטים, אבי שהיה בעל צדקה גדול 
ותרם בנדיבות במיוחד לענייניו של הרבי, העניק 
את המימון לכך. כך התחילה המעורבות שלו במבצע 

הזה, מעורבות שרק הלכה וגברה עם השנים.
"נוצר ביקוש גדול לפמוטים, הדפסנו עלונים של 
פרסום על המבצע והיו הוצאות גדולות. בשלב זה 
הוחלט לקיים מסיבת מלווה מלכה שתהיה 'דינר', 
ערב התרמה, למבצע החדש. אבי נכנס לעניין בכל 
מרצו. הוא גייס תורמים ומסיבת ה'מלווה מלכה' 
הייתה הצלחה גדולה. נאספו תרומות בסך 13 אלף 
דולר, שהיו סכום נכבד, והתחלתי לחשוב שיש 
לנו בסיס לרכישת עוד כמות גדולה של פמוטים 

ולהרחבת הפרסום.
"הרבי נתן את ברכתו לפני מעמד ה'מלווה מלכה', 
שנערך במוצאי שבת פרשת ויצא, ט' כסלו. למחרת, 
ביום ראשון בבוקר, י' כסלו, חג הגאולה של אדמו"ר 
האמצעי, הודיעו לנו מהמזכירות שהרבי עומד לנסוע 
ל'אוהל' ומחכה לקבל את הדו"ח על ה'מלווה מלכה' 

לפני הנסיעה.

וזאת התורה. הרב גוראריה בהגבהת התורה במחיצת הרבי

הרב גוראריה מקבל מהרבי בקבוק משקה במעמד 'כוס של ברכה'. מוצאי שמחת 
תורה תשמ"ב

"כזה היה אבא, כל מנהג חסידי, במיוחד כזה 
ששמע על חשיבותו מהרבי בעצמו, היה בעיניו 

קודש קודשים, והוא מצידו שמר והקפיד על כך 
בלי להתחשב בשום מחיר"
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לא מתלכלכים על פחות.

מהיום שוטפים את הרצפה במינימום מאמץ ובמקסימום ניקיון בעזרת
4 פעולות במכשיר אחד: שטיפה, שאיבה, ניגוב וייבוש - ללא סימנים

עדיין מתכופפים, סוחטים וגורפים?
ל- ‘טינקו’ הגיע הזמן להתקדם 

unicotrade.co.il :להשיג בחנויות החשמל המובילות ובאתר היבואן הרשמי

מנגנון ניקוי עצמי 
מתקדם

נבחר כשוטף-שואב 
המצטיין לשנת 2022 

חיישן iLoop לזיהוי כמות הלכלוך
ובקרה אוטומטית של עוצמת הניקיון

TM

SMART SENSOR TECHNOLOGY

FEATURING

מיכלי מים גדולים
ופונקציונליים

שוטף-שואב
מנגב ומייבש

מברשת שמגיעה
עד קצה הקיר

חיי סוללה ארוכים
במיוחד

מסנן Hepa היחיד שמחטא 
ומסנן 99.7% מהמזהמים

זרימת מים אוטומטית 
ללא צורך בלחיצה

תמיסות ניקוי
לשנה במתנה

*5 בקבוקים בשווי 345 ₪ | בכפוף לתקנון

שוטף הרצפות החכם
שכבש את העולם!
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את  ולהרחיב  להמשיך  אותנו  עודד  זה  "כל 
הפעילות במבצע שהרבי דיבר עליו הרבה באותם 
ימים, וכך הכסף שנאסף ב'מלווה מלכה' אזל די מהר. 
לקראת חג הפסח רצינו להגביר את ייצור הפמוטים, 
אבל היצרן, מר קופרשטיין, סירב לקבל עוד הזמנה 
גדולה כי לא היה לנו כסף לשלם. מר קופרשטיין, 
אגב, היה יהודי חם שקודם לכן ייצר עבור צא"ח 
כמות גדולה של חנוכיות, וכעת התמסר לייצור 
הפמוטים. המפעל שלו עבד 24 שעות ביממה לשם 

כך, והפועלים עבדו במשמרות.
"כתבנו על כך לרבי, והצענו שבהעדר מימון 
לייצור פמוטים מנחושת, נחלק בערב החג פמוטים 
מזכוכית שחשבנו להשיג בזול. הרבי לא קיבל את 
הרעיון ואמר שהזכוכית עלולה להתנפץ מחום הנר, 
והורה למזכירות להקציב לייצור הפמוטים לקראת 

חג הפסח אלפיים דולר.
"כך היה, ואכן מר קופרשטיין ייצר ופעילי המבצע 

הפיצו עוד כמות גדולה של פמוטים.
"כשהתקרב י"ב תמוז כתבנו לרבי על תוכניות 
הפעילות בעונת הקיץ, שכללו פעילות נרחבת 
ב'קאנטרי', ושוב כתבנו שהכסף בקופת המבצע 
אזל. בתשובה הוציא הרבי מאתיים וחמישים דולר 
בשטרות שונים, של מאה דולר, חמישים דולר ועוד. 
ביום י"ב תמוז עצמו, חג הגאולה של הרבי הריי"צ, 
לפני ההתוועדות של הרבי שהתקיימה בלילה, קיימנו 
אספה מיוחדת ובה השטרות שנתן הרבי 'נמכרו' 
לנדיבים שתרמו למבצע נש"ק סכומים נכבדים. כך 

היה לנו מימון לפעילות בקיץ".

 'בגימטרייה 
חיה מושקא'

"גם לאורך השנים הבאות אבי היה הרוח החיה 
של הפעילות במבע נש"ק, תרם לו בנדיבות וגייס 
תורמים רבים נוספים", מספרת גב' שטרנברג. "אחד 
הדברים הגדולים היה מודעות על המבצע, בגודל 
עמוד שלם, שפורסמו בעיתון 'ניו יורק טיימס' שלוש 
פעמים בשנה – לקראת חגי תשרי, בערב חג הפסח 

זכות עד סוף כל הדורות
מפני קוצר היריעה, כתבה זו אינה מתיימרת 
לסקור את תולדות חייו ופועלו של הגה"ח הרב 
שניאור זלמן גוראריה ע"ה. אפילו לא לציין ראשי 
פרקים וציוני דרך מרכזיים בחייו הרצופים מידה 
גדושה ביותר של תורה, עבודה וגמילות חסדים, 
מתוך התקשרות מופלאה לרבותינו נשיאינו. 
נציין רק שההתקשרות והדבקות באילנא דחיי 

היו מוקד ותמצית חייו משחר ילדותו.
בהיותו ילד רך בשנים זכה להיות אצל הרבי 
הרש"ב נ"ע ברוסטוב, ובהתוועדות י"ט כסלו 
תר"פ הרבי נ"ע הורה לאביו, הרה"ח הרב נתן 

ע"ה, לתת לו יין כדי שיגיד 'לחיים' לרבי.
הרש"ז התייתם מאביו כשהיה צעיר ביותר, 
והרבי הריי"צ נ"ע היה מעורב אישית בגידולו 
וחינוכו. פעם אחת, בשנים הראשונות לנשיאות 
הרבי הריי"צ, בשמחת תורה, הושיב אותו 
הרבי על ברכיו הקדושות והאכיל אותו בכפית 
מצלחתו בסעודת החג. תבשיל הבשר וה'צימעס' 
לא ערבו לחיכו של הילד, והרבי אמר לו: עס 
און ברעך, וועסטו בלייבן א חסיד ]תאכל ותקיא 
ותישאר חסיד[ )הרש"ז הסתפק אם הרבי אמר 

"זאלסטו" או "וועסטו"(.
ביטוי נדיר ומיוחד להתקשרותו אל הרבי 
הריי"צ נ"ע מופיע במכתב שאשת הרבי, הרבנית 
נחמה דינה, כתבה לרבי, ובו ביקשה מהרבי עניין 
מסוים עבור הרש"ז: "אלע בעוואנדערין ווי ער 
איז צו דיר מיט זיין גאנצען לעבן צו געבונדען. 
אפילו אונזער מוסעלע תי' לאיו"ט בעוונדערט 
עס אויסער געווענליך" ]כולם מפליאים כיצד 
הוא, עם כל חייו, קשור אליך. אפילו מוסעלע 
שלנו תי' לאיו"ט )הרבנית חיה מושקא( מפליאה 

זאת יוצא מן הכלל[.
וההתקשרות וההתמסרות של הרש"ז לרבי 
נשיא דורנו, הלוא הן מן המפורסמות. כאן נציין 
רק עובדה אחות שלפחות אז הייתה פחות 
ידועה – הרש"ז הוא שבידו הופקד כל נושא 

הטיפולים הרפואיים של הרבנית חיה מושקא 
ע"ה והמסתעף מזה.

החל מראשית שנות המ', כשחלו שינויים 
במצב בריאותה, עמד בקשר רצוף עם הרופאים 
והיה מדבר עם הרבנית בטלפון ואף מבקר 

בביתה, כמעט מדי יום ביומו.
ב'יחידות' מיוחדת שאליה קרא אותו הרבי 
בבוקר יום הסתלקות הרבנית, כ"ב שבט תשמ"ח, 
עוד לפני ההלוויה, הודה לו הרבי על כך, ובין 
הדברים התבטא ואמר שהזכות שלו, בהיותו 
המטפל העיקרי בענייני הרפואה של הרבנית, 

די בה לו ולבניו ולנכדיו עד סוף כל הדורות...
פרט  כל  על  לרבי  דיווח  הרש"ז  כמובן, 
בפעילותו זו, למען השגת הטיפול הרפואי הטוב 

ביותר לרבנית.
לפנינו אחדים מתוך מענות קודש רבים 

שהשיב לו הרבי על אותם דיווחים.
מענה אחרי הסתלקות הרבנית:

הזכרתיו בז' אדר עה"צ בצירוף – גודל עזרתו 
להנפטרת יבדל לחטו"א ]לחיים טובים וארוכים[ 

בטוב הנרונ"ג ]הנראה ונגלה[.
מענה על דו"ח פעילות בענייני רפואת הרבנית:

נת' ות"ח בעד הודיע כ"ז ויתר ע"ז על העשי' 
וכו'. אזכיר עה"צ.

מענה על עניינים אלה בכ"ף חשון, יום הולדת 
הרבי הרש"ב נ"ע:

נת' ות"ח על הבשו"ט
ויה"ר שגם בזה תהי' הליכה מחיל אל חיל 

ויבש"ט כו'
]ועל תאריך המכתב "ב"ה ה' חיי", ציין הרבי:[

הולדת זקנה כו' ומזלו גובר וכו'.
ועוד מענה ק':

הנ"ל  ונחוץ שמודיע ע"ד  ופשוט שטוב 
ובטח יעשה כן גם להבא ויה"ר שיהא אך בטוב 

הנראה והנגלה.

"הרבי נתן 470 דולר, 
בגימטרייה 'חיה מושקא', 

ועוד דולר אחד בתור 
הוספה, בירך שהפעילות 

תהיה בהצלחה מרובה 
והמשיך להרעיף שפע רב 

של ברכות"

לידו נכדו יבלח"ט הרב יוסף יצחק שטרנברג

פותחים שנה טובה
עם צעד חכם

להשקעת נדל"ן חכמה ועתיד בטוח: 052-633-5900

טובה  שנה  מאחלת  גרופ  שטיגליץ  חברת 
ואיתנות פיננסית למשקיעים ולכל עם ישראל

חני שטיגליץ
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ובערב חג השבועות. המחיר לכל מודעה היה 25 אלף 
דולר, וזה נמשך, כמדומני, עשר שנים.

"דבר מיוחד בנושא אירע בראש חודש אדר 
תשמ"ח, זמן קצר אחרי הסתלקות הרבנית בכ"ב 

שבט אותה שנה.
"באותם ימים התקבלה החלטה בהנהלת מבצע 
נש"ק, לזיכרון ולכבוד הרבנית, לפרסם מדי יום 
שישי בעמוד הראשון של ה'ניו יורק טיימס' מודעה 
קטנה ובה מסר על המבצע וזמן הדלקת הנרות 

באותה שבת.
"ביום הנזכר, ראש חודש אדר, לאחר תפילת 
שחרית, ביקש הרבי להזמין ל'יחידות' בביתו )בחדר 
הספרים בקומה השנייה( אישים אשר להם התכוון 
להודות על מה שעשו בשייכות לרבנית. אלה היו 
ד"ר ר' משה פלדמן, שעסק ברפואת הרבנית במשך 
שנים, והעיתונאי ר' גרשון בער יעקבסאן, עורך 
ה'אלגעמיינער זשורנאל', שפרסם כתבות נרחבות 

על הרבנית ועל הסתלקותה.
"גם אבי ואני, אבדל לחיים, הוזמנו ל'יחידות' 
באותו מעמד, וחשבתי שגם לנו הרבי מבקש להודות 
על כך שאבי עסק ברפואת הרבנית במשך השנים 
ואני ליוויתי אותה לבית הרפואה בליל ההסתלקות. 
למעשה, את מה שביקש הרבי לומר לאבי בשייכות 
להסתלקות הרבנית, כבר אמר כאשר קרא לאבי 
בבוקר יום רביעי כ"ב שבט, לפני ההלוויה. כעת 

ביקש הרבי לדבר על מבצע נש"ק.
"אציין כי מעמד ה'מלווה מלכה' השנתי של מבצע 
נש"ק, שכמובן תוכנן זמן רב מראש, התקיים מייד 
לאחר הסתלקות הרבנית, ובמהלכו הוכרז על הקמת 
קרן מיוחדת להגברת הפרסום על המבצע לעילוי 
נשמת הרבנית. כעת, כאשר אבי ואני נכנסנו ליחידות 
הזו, מייד בתחילת דבריו הגיש לי הרבי מעטפה ובה 

ההזמנה ל'מלווה מלכה' שמסרנו לרבי כחודש לפני 
כן. והרבי אמר: 'עד עכשיו לא היה הזמן גרמא להביע 
את ברכתי למלווה מלכה, וכיוון שעשו קרן מיוחדת 

על שם הנפטרת, ברצוני להשתתף בזה'.
"הרבי נתן 470 דולר, בגימטרייה 'חיה מושקא', 
ועוד דולר אחד בתור הוספה, בירך שהפעילות תהיה 
בהצלחה מרובה והמשיך להרעיף שפע רב של ברכות, 
והסיום היה – ויאיר מזלן של כל אלו שעוזרים 
למבצע, יאיר מזלן של כל אלו שיוצאות להשפיע 
במבצע, ויאיר מזלן של כל אלו שמתחילות להדליק 

נרות שבת כתוצאה מהפעילות הזו.
"אחרי היחידות הזו נמצא נדיב שתמורת 470 
הדולרים שקיבלנו מהרבי קיבל עליו לממן את 
המודעה בעמוד הראשון של ה'ניו יורק טיימס' חמש 
שנים רצופות. לאחר מכן נמשך הדבר במימון הנדיב 
הרב יוסף יצחק גוטניק, שלאחר פטירת אימו ע"ה 
הורה לו הרבי לתרום לעילוי נשמתה לענייני נש"ק. 
בסך הכול זה עלה כסף רב, ואני זוכרת שכעבור 
עשר שנים, מחיר המשבצת הקטנה הזו היה גדול פי 

ארבעה מהמחיר המקורי.
"אפשר לספר הרבה על דמותו החסידית המיוחדת 
של אבי ועל פעולותיו הרבות )המתוארות בספר 
בן מאות העמודים – 'בכל ביתי נאמן'(, אבל כעת, 
לכבוד היארצייט בראש השנה ולכבוד התחלת שנת 
החמישים למבצע נש"ק, רציתי להתמקד בנושא זה.

"וכאן המקום לעורר את כל הפעילים והפעילות 
לנצל את השנה הזו ל'מבצע נש"ק' ביתר שאת. ואכן 
במרכז צא"ח בארץ ישראל, בראשות הרב יוסף יצחק 
אהרונוב, כבר מכינים פעילות נרחבת במבצע זה, ובני 
הרב יוסף יצחק תומך בכך במיוחד לכבוד היארצייט 
העשרים של אבי עליו השלום, וברוך ה' שפעולותיו 

הטובות נמשכות".

ראש השנה של חסיד
הרה"ח ר' יוסף יצחק שטרנברג יבדלח"א, נכדו של 
הגה"ח הרב שניאור זלמן גוראריה, היה קרוב מאוד 

לסבו, ובשנותיו האחרונות לא זזה ידו מתוך ידו.
לציון יום השנה העשרים ביקשנו ממנו לחלוק עם 
קוראי 'כפר חב"ד' אי אלו חוויות וזיכרונות, ממה 
שראה ושמע על סבו במחיצת הרבי בחודש תשרי.

"אקדים ואומר שאצל סבא, בתור למדן מופלג 
וחסיד גדול, ימי תשרי היו באמת ימים מיוחדים 
במינם, מרוממים על כל ימות השנה. בימים שלפני 
ראש השנה כבר ראו שהוא בעולם אחר, וראש השנה 
עצמו היה אצלו, במובנים רבים, שיא החודש. את 

המתח, הרצינות והחרדה אין לשער.
"ביחס לראש השנה, אפילו יום כיפור היה רגוע 
מעט. בערב ראש השנה עצמו, עם כל עבודת היום 
והנסיעה ל'אוהל', הקפיד על הוראת הרבי הריי"צ 
לומר תהילים שעה לפני כניסת החג, והיה אומר כי 
אביו, הרה"ח הרב נתן גוראריה ע"ה, הלך לעולמו 
כשהוא, סבא, היה ילד קטן, ואמירת התהילים לפני 
התקדש יום ראש השנה היא אחד הדברים היחידים 

שהוא זוכר ממנו.
"בראש השנה עצמו האריך הרבה בתפילה גם 
בלילה וגם ביום. בהמשך החודש כל דין וכל מנהג 
היה מקיים ברטט של קדושה ובתכלית ההידור. אין 
צריך לומר שארבעת המינים שלו היו הכי יפים והכי 
מהודרים שהיה אפשר להשיג, ותמיד רכש לפחות 
ארבעה או חמישה סטים. בתור חסיד שכל הוראה 
של הרבי הייתה מקודשת בעיניו, טרח ובא גם 

"בימים שלפני ראש השנה 
כבר ראו שהוא בעולם 

אחר, וראש השנה עצמו 
היה אצלו, במובנים רבים, 

שיא החודש. את המתח, 
הרצינות והחרדה אין 

לשער"
 הרב גוראריה בהלוויית הרבנית נ"ע, כ"ב שבט תשמ"ח
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"ועוד פרט מעניין: ביום השני של ראש השנה )למעט שנים שבהן היום 
הראשון חל בשבת( היה הרבי לובש צעיף )שאליק( חדש לברכת 'שהחיינו'. 

בדרך כלל אחרי החג הרבנית הייתה מעניקה את הצעיף לסבא במתנה.
"במשך שנים הרבי היה הולך ל'תשליך' לאגם מים שבגן הבוטני. זו הייתה 
תהלוכה מרשימה ועסק גדול, אבל בשנת תשכ"ז הביעה הרבנית את דעתה 
שעדיף למנוע מהרבי את טרחת ההליכה הלא קצרה, הלוך ושוב, שנמשכה 
לא מעט זמן. לקראת תשרי תשכ"ח הקים סבא בחצר 770 ברכת 'תשליך' 
– המלאכה הייתה מורכבת, עד שהגיעו למים חיים בעומק האדמה – ולפי 
הוראת הרבי דאג שהמקום יהיה יפה, מעוטר צמחייה, ובחג יהיו בו דגים. 
מאז כל השנים, עד שנתו האחרונה, היה דואג לכך אישית מדי שנה בשנה.
"בשנים שהרבי והרבנית שהו בשבתות ובחגים בדירתם המיוחדת 
בספרייה, בכל ליל שבת וחג נכנס סבא לברכת 'גוט שבת' או 'גוט יום טוב' 
אצל הרבנית. בליל ראש השנה תשמ"ח, לאחר שבירר שהרבי עדיין שוהה 
בחדרו וטרם בא לספרייה, פנה סבא לספרייה. ליוויתי אותו, וכשהקיש קלות 

על הדלת, הרבנית נעמדה מייד, כנראה במחשבה שהרבי נכנס.
"אחרי ברכת החג עלה עניין רגיש שעמד על הפרק באותה שעה, 
והרבנית רצתה לשמוע מסבא איך נגמר העניין. כשפירט את הדברים ואמר 
שברצונו לשמוע מה הרבנית הייתה רוצה שיעשו, הרבנית בענוותנותה 
המיוחדת אמרה לסבא: 'ראביי גוראריה, אני משאירה את זה לכם, תעשו 

כפי שאתם מבינים'.
"גם הדבר הבא קשור במעמד התקיעות במחיצת הרבי. בשנת תש"נ, 
בעיצומן של התקיעות, עבר סבא אירוע מוחי קל. אחרי דקות אחדות 
התאושש והתקדם אל מקומו הקבוע בתפילה, בספסל השני ליד הבימה 
של הרבי. כך יצא שכאשר הרבי עשה את 'החזרת הפנים' של בעל התוקע 
כלפי הציבור, בשובו למקומו אחרי התקיעות, פניו של סבא לא היו מול פני 
הקודש של הרבי, כי עדיין עשה את דרכו אל הספסל. ואף שבדרך כלל עשה 
הרבי את 'החזרת הפנים' במהירות, הפעם המתין עד שסבי ייכנס למקומו 

ויוכל להביט על הרבי ברגעים הנשגבים הללו.
"וסביב האירוע הזה היה 'מופת' גלוי: לאחר החג עבר סבא בדיקת סי־טי, 
והרופא אמר שהבדיקה מוכיחה שהאירוע היה קל, והרושם שנשאר מכך 
במוח אינו חמור כלל. סבא דיווח על כך לרבי וכתב שהעניין מטריד אותו. 
על המילים הללו ענה הרבי: 'היפך רז"ל טראכט גוט וועט זיין גוט, כנראה 

גם בזה עירב דמיונו ולא היה במציאות כלל'.
"עם קבלת המענה הזה חזר סבא אל הרופא ודרש בדיקת סי־טי חוזרת. 
הרופא התפלא, אבל סבא לא ויתר. ולמרבה הפלא, הבדיקה השנייה אכן 
הוכיחה שלא נשאר שום רושם כלל. רק עכשיו גילה סבא לרופא שהבדיקה 

השנייה נעשתה בעקבות דברי הרבי..."

לשמחת בית השואבה ברחוב העיר. ואלה רק דוגמאות בראשי פרקים.
"סבא", ממשיך ומספר ר' יוסי שטרנברג, "היה מראשי המתעסקים 
בהכנסת האורחים שבאו לרבי בחודש תשרי. זה התחיל בשנת תשל"א, 
כמדומה. קודם לכן נהג הרבי להתוועד עם הציבור ביום השני של חג הסוכות 
בסוכה, ובגלל הצפיפות והדוחק העצום נפסק הדבר. באותה שנה פנו לרבי 
כמה מחשובי החסידים בבקשה לחדש את ההתוועדות בסוכה. בתגובה אמר 
הרבי דברים חריפים על כך שלא דואגים די הצורך לרווחתם של האורחים 

הבאים ל־770 לחודש תשרי, בהתבטאו עליהם 'האורחים שלי'.
"נוסף לכך שעל שולחנו של סבא הסבו אורחים רבים, כאשר הקים הרב 
משה ירוסלבסקי את 'הכנסת אורחים' 
התומכים.  מראשי  מייד  סבא  נהיה 
הוא מימן דרך קבע את החלות ומיני 
המזונות וכן את היין שקנו כל החודש. 
סבא היה מכניס אל הרבי את הסכום 
ובמזכירות היו מעבירים זאת  הזה, 

לרב ירוסלבסקי.
"בשנים הבאות, כשסבא בנה לעצמו 
דירה בפינת הרחובות קינגסטון ויוניון, 
שם היה נמצא בשבתות וחגים, בנה 
בקומה השנייה דירה לאורחים, וכזכור 
בכבוד  בה  התארחו  רבים  אורחים 

במשך השנים.
"ומכאן לחגי תשרי במחיצת הרבי, 

לפי הסדר.
"בלילה הראשון של ראש השנה היה 
מתפלל באריכות רבה, אבל לא היה 
מתחיל את תפילתו לפני שקיבל את 
ברכת השנה מהרבי. לכן, כשהרבי היה יוצא מאולם בית הכנסת והולך לחדרו, 
אחרי תפילת ערבית, סבא היה עומד ביציאה מבית הכנסת ומתברך מהרבי 

ב'לשנה טובה תכתב ותחתם', ורק אחר כך מתחיל את תפילתו הארוכה.
"מדי שנה היה רוכש את הזכות להגביה את ספר התורה של קריאת 
המפטיר בראש השנה, ואחרי כן נשאר על הבימה, עומד סמוך מאוד לרבי 
בעת ההכנות לתקיעות ובתקיעות עצמן. זאת נוסף על תפקידו ב'ועד 
המסדר', תפקיד שבמסגרתו דאג ליישום הוראת הרבי שהאורחים של הרבי 

מיוצאי רוסיה, יעמדו בעת התקיעות על הבימה, ליד הרבי.
"היה לו גם חלק גדול בעצם העובדה שהרבי הסכים להיות הבעל־תוקע, 
שכן בתחילת הנשיאות סירב הרבי לעשות זאת, וסבא, ועוד חסידים, הפצירו 

ברבי הרבה עד שהסכים.
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תמיד ליד הרבי. אל מול פני הקודש בעת שיחהלשנה טובה ומתוקה. בקבלת לעקאח מהרבי בערב יום הכיפורים

"ביום השני של 
ראש השנה היה 

הרבי לובש צעיף 
חדש לברכת 

'שהחיינו'. בדרך 
כלל אחרי החג 
הרבנית הייתה 

מעניקה את 
הצעיף לסבא 

במתנה"



ברכה חשאית

"כידוע, במשך השנים היו הזדמנויות רבות, 
בעיקר ב'יחידויות' רבות שסבא זכה להן, שבהן 
מצא הרבי לנכון לדבר לפניו בעניינים כלליים שדרשו 
חיזוק ותיקון. אחת מההזדמנויות האלה, הקשורה 
לחודש תשרי, הייתה כאשר בשנת תשמ"ח הוחלט, 

משיקולים שונים, לאחר את אמירת הסליחות 
בבוקר לשעה תשע. מייד אחרי ההכרזה על כך כתב 
הרבי 'פתק' לסבי – האם הזמן מתאים להכריז בכל 
העולם שבליובאוויטש אומרים סליחות קרוב לסוף 
זמן קריאת שמע? מובן שסבא בא מייד בדברים עם 

הנוגעים בדבר, וזמן הסליחות הוקדם.
"עוד דוגמה של 'פתק' מהרבי לסבא לגבי סדרי 
הנהגה ב־770: פעם, בעקבות הנהגה שהרבי לא היה 
שבע רצון ממנה, כתב לו הרבי: 'יודיע לאלה שכנראה 
לא שמים לב שיש אפשריות לסדר הקפות בחדרי 

בצירוף ט' אנשים וכן ההתוועדות וד"ל'.

"נעבור ליום הכיפורים. כזכור, אחיו של סבא, 
הרה"ח הרב שמריהו גוראריה )מתל אביב(, הלך 
לעולמו בעת 'כל נדרי' בליל יום הכיפורים תשמ"ה 
במחיצת הרבי. באותה שעה, בעוד אנשי 'הצלה' 
מטפלים בו, הורה הרבי לד"ר פלדמן להשגיח על סבא 
ולראות שהכול בסדר אצלו, ולהעביר אותו לחלק 

האחורי של בית המדרש, רחוק מאחיו המטופל.
"ובמאמר מוסגר: במהלך ימי ה'שבעה' על פטירת 
אחיו הנזכר אמר סבא: בכלל, עדיף לחיות, אבל אם 
כבר הפך החיים, אחי הלך לעולמו בצורה כה מיוחדת, 
ביום הכיפורים ליד הרבי... חלפו שנים וכשהגיע זמנו 
של סבא, הוא כרע־נפל בתוך ה'אוהל' של הרבי בערב 
ראש השנה, ולמחרת השיב את נשמתו ליוצרה, ביום 
שבו נאמר בשיעור היומי בחומש בפרשת האזינו 
'והאסף אל עמיך כאשר מת אהרן אחיך'. ורש"י 

מפרש: 'באותה מיתה שראית וחמדת אותה'...
"בשמחת תורה סבא היה ממונה על מכירת 
פסוקי 'אתה הראת' בהקפות של יום שמחת תורה, 
מכירה שהכנסותיה שימשו לצורכי ה'מרכז לעניני 
חנוך'. זה היה בהמשך לנוהג שנקבע עוד בזמן הרבי 
הריי"צ, שמכירת פסוקי 'אתה הראת' בליל שמחת 
תורה הייתה מנוהלת על ידי הרש"ג וההכנסה יועדה 
לתומכי תמימים, והמכירה של היום הייתה מנוהלת 
על ידי הרבי וההכנסה יועדה ל'מרכז'. כאשר עלה 
הרבי על כס הנשיאות, קיבל עליו סבא את הדבר, 
עם ידידו הרה"ח הרב שמואל דוד רייטשיק ע"ה. 
למעשה, כבר מערב חג הסוכות היה עסוק בכך במרץ 
כדי לוודא שאכן תהיה הכנסה מכובדת. וכזכור, בעת 
ההקפות ביום שמחת תורה סבא היה עומד ליד הרבי 
ומכריז את שמות קוני הפסוקים ומכבד באמירתם 

את הרבי.
"ומעניין: בשנים הראשונות היה נהוג שהמנדבים 
קונים את הפסוקים 'על דעת הרבי', כלומר הרבי 
קובע עבורם את הסכום. בשלב מסוים הפסיק הרבי 

חלוקת משקה מהרבי במלוה מלכה לטובת מבצע נש"ק

המטפל העיקרי בעניני הבריאות של הרבנית. הרב גוראריה עם הרופאים של הרבי והרבנית ד"ר פלדמן וד"ר וייס

"לאחר סיום התוועדות 
ליל שמחת תורה, לפני 
תחילת ה'הקפות', בעת 
רצון מופלאה זו, סבא 
היה זוכה לקבל ברכה 
אישית מהרבי, והיה 
מוסכם שזה יהיה בלי 
פרסום, כשאף אחד לא 

יודע ולא רואה"

כל חסיד יכול!כל חסיד יכול!
<<<גם השנה

massoretanash.co.il
מוקד מכירות: 051-5070-770

חנות ראשית: צמח צדק 4/1 שכונת חב"ד לוד

כבר בחרת את שלך?

קלבריא בבחירה אישית
תרוג 

א

מובחר

₪ 120
בלבד!

קלבריא בבחירה אישית
תרוג 

א

מהודר

₪ 180
בלבד!

קלבריא בבחירה אישית
תרוג 

א

מהודר א'

₪ 280
בלבד!

 קיימים גם אתרוגי קלבריא
מהודרים פרימיום לבחירה אישית

ב"הב"הב"הב"ה

 מהפכת המחירים של 'מסורת אנ"ש' ממשיכה גם השנה!
 הסתיימו הימים של המחירים היקרים,

אתרוג קלבריא מהודר במחיר מיוחד - אתה יכול להרשות לעצמך.

 מהפכת המחירים של 'מסורת אנ"ש' ממשיכה גם השנה!
 הסתיימו הימים של המחירים היקרים,

אתרוג קלבריא מהודר במחיר מיוחד - אתה יכול להרשות לעצמך.

 מהפכת המחירים של 'מסורת אנ"ש' ממשיכה גם השנה!
 הסתיימו הימים של המחירים היקרים,

אתרוג קלבריא מהודר במחיר מיוחד - אתה יכול להרשות לעצמך.

הבלעדיים בכשרויות המהודרות
100% בחזקת בלתי מורכבים!
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את הנוהג הזה, באומרו: 'ההשגות שלי לא מתאימות 
להשגות שלהם'...

"בשנת תשמ"א היה מקרה לא נעים – סבא 
נפל בעת ההקפות. הרבי הורה לד"ר וייס לגשת 
אליו ולבדוק את דופק הלב, ומאז סבי היה הולך 
ל'הקפות' רק עם ספר תורה קטן, ועל פי הוראת 
הרבי היה יושב )על ארגז או קצה ספסל(. כזכור, 
בשנים האחרונות, לפני התחלת הריקודים היה הרבי 
מביט לעבר מקומו של סבא, לוודא שהוא אכן יושב.

"לסבא הייתה שמורה עוד זכות מיוחדת בשמחת 
סיום  לאחר  הראשונות,  מהשנים  החל  תורה. 
התוועדות ליל שמחת תורה, לפני תחילת ה'הקפות', 
בעת רצון מופלאה זו, סבא היה זוכה לקבל ברכה 
אישית מהרבי, והיה מוסכם שזה יהיה בלי פרסום, 

כשאף אחד לא יודע ולא רואה.
"בשנת תשל"ג אימי שתחיה הייתה חולה בשמחת 
תורה וכנראה המצב היה קשה, ולכן, בתור יוצא 
מן הכלל, אבי מורי שיחיה הצטרף אל סבא באותו 
מעמד, כדי לקבל ברכה לרפואה שלמה לאימי. 
כשניגשו לרבי, אמר הרבי: 'הרי סוכם שאף אחד לא 
יהיה', אבל כשהוזכר עניין הברכה לאימי, אמר הרבי 
לאבי בחיוך: 'הרי אתם "א איידים אויף קעסט", 
וממילא הברכות לשווער שלכם מיועדות גם לכם'.

"עניין הברכה הזו בליל שמחת תורה נמשך כל 
השנים. סבא היה נוקש על הדלת, הרבי היה פותח 
ונותן לו ברכה קצרה בעומדו ליד הדלת. בשנים 

האחרונות ליוויתי אותו גם במעמד ייחודי זה".
"יש עוד הרבה שאפשר לספר על ההתקשרות 
המופלאה של סבא לרבי, ובייחוד בקשר לחודש 
תשרי, אבל היריעה קצרה. אוסיף רק עוד סיפור 

אחד מופלא, שהתרחש בשמחת תורה תשי"ט:
"בליל שמיני עצרת סבל סבא מחום גבוה בגלל 
זיהום בכליות. במשך הלילה לא הוטב המצב, ועם 
בוקר בדק אותו רופא והורה לאשפזו בבית הרפואה. 
סבא הגיב מייד כי בשום אופן לא יתאשפז בחג 

ללא הסכמה וברכה מפורשת של הרבי. אימי שתחיה 
מיהרה ללכת לביתו של הרבי. היא הקישה על הדלת 
ולא היה מענה. כיוון שהיה מדובר בסכנת חיים, 
צלצלה בפעמון, ואז ניגשה הרבנית ופתחה את הדלת, 
ואימי סיפרה לה את העניין. 'חכי ואשאל את בעלי', 
אמרה לה הרבנית. אחרי רגע חזרה ואמרה: 'בעלי 

אמר שישאלו את ד"ר זליגזאן'.
'כבר היה אצלנו רופא והוא אמר שמוכרחים 
לאשפז אותו', אמרה אימי. הרבנית חזרה ושאלה את 
הרבי, והמענה היה: אם כן, שיעשו כפי שאמר הרופא.

"אימי חזרה הביתה ואמרה שהרבי הורה לשמוע 
לרופא ולהתאשפז, אבל סבא אמר: תספרי לי בדיוק 
מה שאלת את הרבי ומה בדיוק היה המענה. כשחזרה 
על כל הפרטים, ביקש סבי לקרוא מייד לד"ר זליגזאן. 
כשזה הגיע, בדק את סבא וקבע כי האשפוז לא דחוף 
במידה כזו שצריך להתאשפז בחג, ואפשר להמתין עד 
מוצאי החג. בסופו של דבר התנקו הכליות והזיהום 

נעלם ללא צורך באשפוז.
"בהתוועדות ליל שמחת תורה נתן הרבי לבנו, דודי 
הרה"ח הרב יצחק מאיר שיחיה, פרוסת מזונות עבור 
סבא. לאחר מכן התרומם ממושבו, גביע היין בידו, 
נטל פרוסת מזונות, מזג לד"ר זליגזאן מהיין ונתן לו 
את המזונות, ואמר: כשם ש'כהנים אוכלים ובעלים 
מתכפרים', תאכלו את המזונות והחולה יתרפא. 
והרבי הוסיף ואמר: 'עליכם לדעת שאתם רופא גדול. 
וכאשר רופאים אחרים סבורים אחרת ממני, עליכם 

לסבור כמוני ואז זה ייחשב שכך פסק רופא'".

 ההתקשרות – 
עיקר חייו

הגב' שטרנברג לחלוק עם  לסיום התבקשה 
הקוראים את מחשבותיה במלאת עשרים שנה 
לפטירת אביה, הרב החסיד הדגול והנעלה, וכך אמרה:

"בתקופה שלפני יו"ד שבט תש"י, יום הסתלקות 
הרבי הריי"צ, הייתי ילדה צעירה, וכבר מאז אני 
זוכרת שההתקשרות של אבא לרבי הייתה מופלאה. 
מייד לאחר מכן התקשר בכל ליבו ונפשו לרבי נשיא 
דורנו, ותמיד ההתקשרות לרבי הייתה עיקר חייו. 

אפשר לומר שזה היה כל כולו.
"בחודש שבט תשנ"ג עבר אבא ניתוח לב פתוח, 
וזה אחרי ששנים רבות היה חולה לב. כשברגע 
מסוים היה נראה כי לקה בדום לב, הדבר הראשון 
שעשיתי היה לטלפן למזכירות הרבי. הרבי בירך אותו 
ובדרך נס חי אבא כעשר שנים נוספות, עד ראש 

השנה תשס"ד.
"כל כולו היה התקשרות לרבי, וכך חינך את 
משפחתו ואת כל סביבתו – שהרבי יהיה במוקד 
ומרכז החיים, ותמיד תמיד יש לעשות עוד ועוד 
n בענייניו של הרבי".�

הרב גוראריה עומד ליד הרבי בעת אמירת מאמר חסידות

על הציון הקדוש. כאן נפל הרב גוראריה בערב 
ראש השנה השבוע לפני עשרים שנה, ולמחרת 

בבוקר יום ראשון של ראש השנה החזיר נשמתו 
ליוצרה

הרב גוראריה )שני מימין( בין עשרת הרבנים 
בהתרת נדרים של הרבי בערב ראש השנה
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מחיר מומלץ 
לצרכן

₪ 1,890
בלבד

עכשיו זה עונג יום טוב!

להשיג ברשתות החשמל 
וחנויות החשמל המובחרות

התקדמו למזגן הנייד העוצמתי 
של פמילי לשמחת חג אמיתית

 מתאים לחיבור 
לשעון שבת

טכנולוגיית סינון
חיידקים וריחות רעים

4 גלגלים 
לניוד קל

קירור 
וחימום

מתאים גם לסוכות 
גדולות במיוחד

חסכוני 
בחשמל
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